
  آذربايجان شرقي: معاون توسعه و مديريت دانشكده علوم پزشكي 
س��راب از راه اندازي مركز اورژانس ش��بانه روزي مهربان خبر داد و گفت: 
بيمارستان جديد سراب نيز در آينده نزديك مورد بهره برداري قرار خواهد 
گرفت. ابراهيم خليل بايرامي اظهار داشت: هم اينك در شهرستان سراب 
بيش از 37 هزارمتر مربع فضاي بهداشتي وجود دارد كه اين فضا افزون بر 
فضاي بيمارستان جديد در حال احداث سراب است. وي در مورد راه اندازي 
مركز اورژانس شبانه روزي مهربان گفت: با هزينه 20ميليارد ريال فضاي 
فيزيكي مركز بهداش��تي و درماني مهربان نوسازي ش��ده و اين مركز به 

تجهيزات جديد پزشكي مجهز شده است. 
  البرز: مديركل بهزيستي استان البرز گفت: با اجراي طرح حمايت 
اجتماعي در الب��رز، 300ك��ودك بازمانده از تحصي��ل به كلاس هاي 

درس بازگشتند.  داريوش بيات نژاد در اين 
خصوص افزود: از جمل��ه طرح هاي موفق 
اجرايي در مناطق حاشيه اي و آسيب خيز 
كه توس��ط پايگاه هاي خدمات اجتماعي 
صورت گرفته، مي توان ب��ه طرح حمايت 
اجتماعي از ك��ودكان بازمانده از تحصيل 
يا كودكان درآس��تانه ترك تحصيل اشاره 

كرد.  وي ايجاد اش��تغال خانگي براي زنان درمعرض آس��يب و آسيب 
ديده اجتماعي از طريق آموزش مهارت هاي كسب و كار و آموزش هايي 
از قبيل كاشي معرق، خياطي، چرم دوزي، سوزن دوزي، بافتني، رايانه، 
راه اندازي كارگاه هاي توليدي )فرش بافي و خياطي ( با همراهي اصناف 

و خيرين را از ديگر طرح ها دراين زمينه اعلام كرد. 
  كردس�تان:مديرعامل س��ازمان بازيافت و تبديل مواد شهرداري 
سنندج گفت: با هدف حفاظت از محيط زيس��ت و كاهش حجم زباله 
طرح تفكيك از مبدأ پسماندهاي خش��ك در سطح منطقه 3 سنندج 
آغاز شد.  سيروان غفوري اظهار كرد: طرح تفكيك زباله از مبدأ يكي از 
اصلي ترين حلقه هاي زنجيره بازيافت و بهره برداري از زباله بوده كه علاوه 
بر آنكه مي تواند ش��هر را از آلودگي هاي زيست محيطي نجات دهد در 
رونق بخشيدن به اقتصاد شهري نيز تأثيرگذار خواهد بود.   وي حفاظت 
از محيط زيست، جلوگيري از انتشار آلودگي ها، كاهش حجم زباله هاي 
شهري، اشتغالزايي، ارتقاي فرهنگ عمومي شهروندان در زمينه مواد 
زائد و كاهش هزينه هاي سنگين دفع زباله اجراي طرح تفكيك از مبدأ 

پسماندهاي خشك را از مهم ترين اهداف اين كار اعلام كرد. 
  هرمزگان: سفير روس��يه در جمهوري اسلامي ايران گفت: روسيه در 
احداث نيروگاه ۱۴00 مگاواتي در سيريك و پروژه هاي عمراني و زيرساختي 
مشاركت مي كند.  لوان جاگاريا در ديدار با جاسم جادري استاندار هرمزگان 
با اشاره به اهداف سفر خود به هرمزگان اظهار داشت: روسيه قصد ساخت 
يك نيروگاه بخار ۱۴00 مگاواتي در شهرستان سيريك در استان هرمزگان را 
دارد. وي افزود: براي بازديد از مكان احداث اين نيروگاه به اين منطقه مي رويم 

و شرايط و فضا را براي آغاز عمليات احداث فراهم مي كنيم. 
  زنجان: رئيس حوزه هنري اس��تان زنجان از برگزاري شب خاطره 
غواصان با اشاره به اينكه در اين نشست كه با حضور تعدادي از فرماندهان 
غواص دوران جنگ تحميلي، برگزار مي ش��ود گفت: در ش��ب خاطره 
غواصان دريادل در زنجان شرايط ويژه غواصي در دوران هشت سال دفاع 

مقدس براي مردم زنجان بيشتر تشريح خواهد شد. 
  ايلام:مس��ئول كميته امداد امام خميني )ره( آبدانان گفت: امسال 
۵۹0ميليون ريال براي تربيت علمي و آموزش��ي، افزايش سطح بينش 
خانواده هاي تحت حمايت اين نهاد هزينه ش��ده اس��ت.  علي جاسمي 
اظهار داشت: اين اعتبار به منظور تقويت بنيه علمي، آموزشي و توسعه 
آموزه هاي ديني و اخلاقي به يكهزار و ۱۱ نفر از دانش آموزان و دانشجويان 
تحت حمايت نهاد كميته امداد حضرت امام خميني )ره( شهرس��تان 
آبدانان هزينه شده است.  به گفته مسئول كميته امداد امام خميني )ره( 
آبدانان ۶۶7 نفر از اين افراد دانش آموز و 3۴۴ نفر ديگر نيز دانشجو هستند 
كه تمامي هزينه هاي تغذيه و مسكن دانش آموزان و شهريه دانشجويان 

توسط كميته امداد شهرستان پرداخت مي شود.

وجود بيش از 750 
ميترا شهبازي
   گزارش2

هزار نفر ش�تر در 
مناط�ق كوي�ري 
سيس�تان و بلوچس�تان، خراس�ان جنوبي و 
هرمزگان، فرصت مناس�بي براي اش�تغالزايي 
جوانان اين سه قطب اصلي پرورش شتر محسوب 
مي ش�ود اما با اين حال بي توجهي مسئولان به 
صنعت شترداري و وجود مشكلاتي چون نبود 
آبشخور، موادغذايي و همچنين نبود كشتارگاه، 
مراكز فرآوري، بسته بندي و صادرات، ناآگاهي و 
نبود فرهنگس�ازي در زمينه مصرف گوشت و 
خواص درماني و مصارف غذايي شير اين حيوان 
مشكلاتي را براي پرورش دهندگان شتر رقم زده 
است. كارشناسان در اين راستا معتقدند وجود 
موانع متعدد بر سر راه شترداري، منجر به كاهش 
روز افزون تعداد شترها شده و در آينده اي نزديك 
بايد منتظر از بين رفتن كامل اين صنعت باشيم. 

    
در حالي كه توجه به پرورش ش��تر و رونق صنعت 
آن مي توانست اقتصاد مقاومتي را براي استان هاي 
گرم و خشك رقم بزند، اما اكنون شترداري در حال 
انقراض است. آن هم به دليل عدم توجه مسئولان به 
اهميت پرورش اين دام با ارزش در كشور، چراكه با 
از بين رفتن شترداري نه تنها از فرآورده هاي با ارزش 
به دست آمده از ش��ير و گوشت محروم مي شويم، 
بلكه اشتغال  مردم اين مناطق هم تأمين نمي شود. 
صنعتي كه مي توانس��ت به جاي فراموش شدن، 
با اشتغالزايي، مانعي بزرگ بر س��ر راه مهاجرت و 
افزايش حاشيه نشيني استان هاي خراسان جنوبي، 
هرمزگان و سيس��تان و بلوچستان باشد.  از جمله 

مشكلات اساسي كه بر سر راه شترداري در كشور 
قرار دارد مي توان به نبود آبشخور با توجه اهميت 
آن در روزهاي خش��ك س��ال  و نبود مواد غذايي 
اشاره كرد. علاوه بر اين نبود كشتارگاه شتر، مراكز 
فرآوري، بسته بندي و صادرات، همچنين ناآگاهي و 
نبود فرهنگسازي در زمينه مصرف گوشت و خواص 
درماني درد ديگري اس��ت كه پرورش دهندگان 
شتر با آن دست و پنجه نرم مي كنند.  حالا با تمام 
اين مشكلات، عدم همكاري  بانك ها براي پرداخت 
تسهيلات و برخورد شترها با وسايل نقليه در جاده ها 
و تلف شدن آنها يا اغلب ش��ترداران را از ادامه كار 
نااميد ك��رده يا زير بار بدهي ورشكس��ت مي كند. 
البته در كنار تمام بي توجهي هاي مس��ئولان بايد 

به اين نكته نيز اشاره كرد كه جهاد كشاورزي اين 
استان ها با برگزاري كلاس هاي آموزش شترداري 
و انجام واكسيناسيون هاي رايگان كمك كمي به 
شترداران كرده و توانسته اند اين صنعت را در آخرين 

نفس هايش همچنان زنده نگه دارند. 
  رشد منفي شترداري در كشور

با توجه به اهميت صنعت شترداري در كشور و آنچه 
تاكنون گفته شد، متأسفانه به اعتقاد كارشناسان 
تعداد شترها طي چندسال گذشته نه تنها افزايش 
نيافته، بلكه با توجه به وجود مش��كلات فراوان، 
روند نزولي هم داشته است. موضوعي كه نشانگر 
بي توجهي مسئولان به اين صنعت پردرآمد است.  
سعيد زيبايي، رئيس انجمن علمي شتر كشور با 

اشاره به اينكه در زمينه شترداري با شرايط مطلوب 
فاصله زيادي داريم، مي گويد: »اكنون فعاليت هايي 
با بهره گيري از روش هاي نوين پرورش شتر آغاز 
شده تا ايران از كشورهاي همسايه در اين زمينه 
عقب نماند.« وي با اشاره به اينكه پرورش شتر تا 
سال 20۱3 ميلادي در كشورهاي همسايه به طور 
متوسط ۱/۴۵ درصد رشد داشته، مي افزايد:»در 
اين ميان عمان بيشترين رشد و امارات بزرگ ترين 
مزرعه شتر جهان را دارد، اما متأسفانه وجود موانع 
متعدد شاخص ايران را در اين زمينه منفي كرده 
اس��ت. كاهش 2 درصدي صنعت ش��ترداري در 
ايران به دليل نگاه س��نتي به اي��ن صنعت و نبود 
مراكز تحقيقاتي در خصوص مزاياي شتر است.« 
زيبايي با اشاره به استمرار خشكسالي در يك دهه 
اخير و افزايش بيابان هاي كش��ور مي گويد: »كره 
زمين گرم تر مي شود و در چنين شرايطي بايد با 
توجه به رويكرد اقتصاد مقاومتي، از پتانسيل هايي 
چ��ون صنعت ش��ترداري بهره  بيش��تري ببريم. 
با توجه به تحقيقات انجام ش��ده، ش��ترداري از 
ارزش افزوده بالاتري نسبت به ديگر فعاليت هاي 
مشابه برخوردار است.« اهميت صنعت شترداري 
در كش��ور آنجايي روشن مي ش��ود كه سالانه به 
۱3هزارتن گوشت ش��تر نياز داريم كه هم اكنون 
۵ هزار تن آن در داخل توليد مي شود و مابقي بايد 
از طريق واردات تأمين شود.  به رغم آنچه تاكنون 
در مورد اهميت صنعت شترداري در كشور گفته 
شد، زيبايي رئيس انجمن شترداري كشور معتقد 
است، با اين صنعت مي توانيم از اقتصاد وابسته به 
نفت رهايي يابيم و با رونق بخش گردش��گري، از 

شتردواني نيز بهره بريم. 

بررسي ها نش��ان مي دهد، نبود آب مورد نياز براي 
كش��اورزي در برخي مناطق خراسان جنوبي اين 
مناطق را خالي از س��كنه كرده است. اين مشكل 
موجب شد تا هيئت دولت در اولين سفري كه به اين 
استان داشت انتقال آب به اين استان را به تصويب 
برساند.  دي ماه سال ۹3 بود كه معاون برنامه ريزي 
و نظارت راهب��ردي رئيس جمه��ور از اختصاص 
۴ ميليارد تومان اعتبار براي منابع آب خراس��ان 
جنوبي براي سال ۹۴ خبر داد.  محمدباقر نوبخت 
آن زمان اعلام ك��رد: »در قانون بودج��ه ۹3 براي 
خراسان جنوبي ۱۵ ميليارد و 800 ميليون تومان 
اعتبارعمراني و ۱۱0 ميليارد تومان اعتبار جاري 
در نظر گرفته شده به صورت صددرصد تخصيص 
خواهد يافت.« وي افزود: »همچني��ن با توجه به 
ملزومات قانوني اتصال استان خراسان جنوبي به 
راه آهن سراسري نيز فراهم شده است و اين طرح 
وارد رديف بودجه شده و در قانون بودجه سال ۹3، 

۱/۵ ميليون دلار فايناس براي خراسان جنوبي در 
نظر گرفته شده است.«

  راه آهن درمسير ريل گذاري جاماند
در حالي كه ايجاد خط آهن در استان و اتصال آن 
به راه آهن سراس��ري يك��ي از مهم ترين مصوبات 
سفر هيئت دولت به خراسان جنوبي بود بررسي ها 
نشان مي دهد با گذش��ت اين سال ها هنوز اقدامي 
در اين زمينه صورت نگرفته است.  نماينده مردم 
بيرجند در مجلس شوراي اسلامي در اين خصوص 
به »جوان« مي گويد: »ايجاد راه آهن در اس��تان و 
اتصال آن به راه آهن سراس��ري يكي از مهم ترين 
خواسته هاي مردم استان بود كه در حال حاضر نيمه 
كاره مانده است.« حجت الاسلام سيدمحمد باقر 
عبادي مي افزايد: »درحال حاضر راه آهن چابهار- 
زاهدان- بيرجند – مش��هد تعريف شده است كه 
قطعه اول آن شامل مسير چابهار -زاهدان مي شود 
و اجراي آن به ق��رارگاه خاتم الانبيا)ص( به عنوان 

پيمانكار واگذار ش��ده اس��ت.« وي ادامه مي دهد: 
»سال گذشته ۱0ميليارد تومان بودجه به اين امر 
اختصاص پيدا كرد و بعد نيز اين مبلغ به 7 ميليارد 
تومان كاهش ياف��ت و در نهايت نيز هيچ رقمي به 
آن تخصيص نيافت.« به گفته عبادي امس��ال نيز 
۹ميليارد تومان براي اجراي آن اختصاص پيدا كرد 
اما تاكنون ريالي براي آن پرداخت نشده است، اين 
درحالي است كه اتصال خراسان جنوبي به شبكه 
ريلي كشور مي تواند محور ارتباط تجاري و اقتصادي 
با كشورهاي افغانستان و آسياي ميانه برقرار كند.  
اين درحالي است كه به گفته كارشناسان با توجه به 
شرايط موجود، بيش از 20 تا 30 سال زمان نياز دارد 

تا خراسان جنوبي از راه آهن بهره مند شود. 
  انتقال آب در هاله اي از ابهام 

كمبود آب آش��اميدني و كش��اورزي در خراسان 
جنوبي موجب ش��د تا هيئت دولت در س��فرهاي 
استاني خود رسيدگي به حل اين مشكل را به عنوان 

مهم ترين اقدام خود در استان اعلام كند.  گزارش ها 
نشان مي دهد با وجود گذشت نزديك به دو دهه از 
طرح انتقال آب به اين استان خشك تاكنون اقدامي 
دراين رابطه انجام نشده است.  در چند سال گذشته 
موضوع تأمين و انتقال آب به خراسان جنوبي از سد 
دوستي، درياي خزر و كشور تاجيكستان و اين اواخر 
درياي عمان از مهم ترين گزينه ها به شمار مي رفته 
كه تاكنون اجراي آن در هاله اي از ابهام قرارگرفته 
است.  نماينده مردم شهرستان هاي بيرجند، درميان 
و خوسف در مجلس شوراي اسلامي در اين خصوص 
مي گويد: »درسال گذشته مطالعات انتقال آب از سد 
دوستي مشهد به اتمام رسيده اما به دليل كمبود 
منابع آبي اين سد، اين طرح قابليت اجرايي شدن 
پيدا  نكرده است.« حجت الاسلام عبادي مي افزايد: 
»اين موضوع موجب ش��ده تا درياي خزر و كشور 
تاجيكستان و اين اواخر درياي عمان نيز به عنوان 
گزينه هاي بعدي در نظر گرفته شود.« به گفته اين 
نماينده مجلس در حال حاضر اين مشكل به خالي 
شدن برخي از روستاها منجر شده كه نياز است در 

اين زمينه اقدام شود. 
  اما و اگرها در بزرگراه شدن جاده بيرجند- قائن 
غير اس��تاندارد بودن و باريك بودن جاده قديمي 
بيرجند- قائن وحجم نسبتاً بالاي خودروي عبوري 
از آن اين منطق��ه را به يكي از مناط��ق پر حادثه 
تبديل كرده، به طوري كه درحال حاضر بين مردم 
به جاده مرگ معروف ش��ده اس��ت.  رئيس پليس 
راه فرمانده��ي انتظامي خراس��ان جنوبي در اين 
خصوص مي گويد: »طي ۹ ماه اول امسال ۴۹ درصد 
كشته هاي جاده اي استان به اين جاده تعلق داشته 
است.« سرهنگ حسين رضايي مي افزايد: »در اين 
مدت هزار و 3۶۵ تصادف در جاده هاي استان رخ 
داده كه ۱2۵ فقره آن تصادف فوتي بوده كه منجر 
به جان باختن ۱۶۱ شده اس��ت.« طبق آمار راه و 
شهرسازي، جاده بيرجند- قائن يكي از جاده هاي 
مهم خراسان جنوبي به شمار مي رود كه 33 سال از 
عمر آن مي گذرد.  حجت الاسلام عبادي مي گويد: 
»فرسودگي و باريك بودن اين مسير موجب شده تا 
مسئولان اين استان درسال 8۹ دوبانده شدن آن را 
در دستور كار خود قرار دهند اما برخي بي توجهي ها 

سبب تأخير در اجرايي شدن آن شده است.« 
نماينده مردم شهرستان هاي بيرجند، درميان و 
خوسف در مجلس شوراي اسلامي در اين خصوص 
بيان مي كند: »با وجود قول هايي كه مس��ئولان 
دولتي براي دوبانده كردن اين مسير دادند اما هيچ 
وقت اين مهم اتفاق نيفتاد.« اين در حالي است كه 
با رو به اتمام رفتن دولت يازدهم مردم منطقه توقع 
دارند حداقل دولت مصوباتي را كه خود به تصويب 

رسانده است عملي كند. 
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 راه اندازي منطقه آزاد بانه و مريوان 
 كولبري را حذف مي كند 

ايجاد مناطق آزاد تجاري از جمله مهم ترين راهكارهايي است كه در 
س�ال هاي اخير براي جذب س�رمايه گذار و رونق اقتصادي و ارتقاي 
سطح معيشتي مردم مورد توجه قرار گرفته است. از اين رو اين مقوله 
در بسياري از استان هايي كه پتانسيل و ظرفيت ايجاد منطقه آزاد را 
داشته در دستور كار دولت قرار گرفته است. چندي است ايجاد منطقه 
آزاد بانه و مريوان دراستان كردستان كه به رغم داشتن جمعيت جوان 
با معضل بيكاري روبه رو است مطرح شده است. براي اطلاع از جزئيات 
بيشتر در اين خصوص با محسن بيگلري نماينده بانه و سقز در مجلس 
شوراي اسلامي به گفت وگو نشس�تيم كه حاصل آن در پي مي آيد. 
در حال حاضر مصوبه منطق�ه آزاد بانه و مري�وان به كجا 

رسيده است؟
طرح يك فوريتي منطقه آزاد تجاري اقتصادي بانه و مريوان چند ماه پيش به 
همراه شش منطقه آزاد ديگر به تصويب مجلس و تأييد كميسيون اقتصادي 
مجلس رسيد اما به دليل نياز به برخي اصلاحات در نقشه مشخصات منطقه 
به آقاي تركان دبير شوراي هماهنگي مناطق آزاد تجاري- صنعتي و ويژه 
اقتصادي واگذار ش��د تا پس از آماده شدن نقشه به كميسيون اقتصادي 
تحويل داده شود. در حال حاضر اطلاع دقيقي ندارم كه به كميسيون مربوطه 
ارسال شده يا نه ولي طبق قرار نهايتاً ظرف چند روز آينده براي تأييد نهايي 
به صحن مجلس فرستاده مي شود كه در صورت كسب آراي مجلس و تأييد 

نهايي شدن وارد فاز اجرايي خواهد شد. 
با توجه به طولاني تر شدن مراحل تصويب و تأييد اين مصوبه 
آيا تا پايان دولت يازدهم منطقه آزاد تجاري بانه و مريوان به 

بهره برداري مي رسد؟
بله. اين مصوبه به طور جدي در دستور كار دولت قرار دارد و قطعاً قبل از اتمام 

عمر دولت يازدهم اجرايي خواهد شد. 
تعدادي از ساكنان شهرهاي كردس�تان از طريق كولبري امرار 
معاش مي كنند. آيا اجرايي شدن مصوبه منطقه آزاد تجاري بانه و 
مريوان مي تواند در بهبود وضعيت معيشتي اين قشر مؤثر باشد؟ 
قطعاً ايجاد منطقه آزاد اقتص��ادي تجاري نه تنها براي ش��هرهاي بانه و 
مريوان، بلكه براي تمام شهرهاي استان كردستان رونق اقتصادي به همراه 
خواهد داشت. انتظار داريم با اجراي اين مصوبه و ايجاد اشتغال مستقيم 
و غيرمستقيم براي جوانان استان، معضل بيكاري از شهرهاي كردستان 
رخت بربندد. با توجه به اينكه در كردستان از طريق مرزهاي دو شهر بانه 
و مريوان كولبري انجام مي شود و اين افراد از حجم مبادلات مرزي درآمد 
چنداني عايدشان نمي شود، تصويب منطقه آزاد مي تواند فعاليت كولبران 
را رسميت ببخشد و آنها را در چارچوب خاص قرار دهد. با توسعه اشتغال و 
ايجاد راه هايي براي كسب درآمد ديگر نيازي به كولبري نخواهد بود و جوانان 
مي توانند همچون ديگر استان ها از فوايد اقتصادي منطقه آزاد بهره مند 
شوند. اميدواريم با تصويب طرح ساماندهي مبادلات مرزي يا تصويب منطقه 

آزاد، مشكلات كولبران اين منطقه حل شود. 
گويا در خصوص لزوم ايج�اد منطقه آزاد در بان�ه و مريوان و 
جانمايي اين طرح اختلاف نظرهايي بين مس�ئولان اس�تان 
وجود داشت كه منجر به تعلل در اجراي اين مصوبه شده است. 
آيا مسئولان و نمايندگان مجلس درنهايت به اجماع نظر در اين 

خصوص رسيده اند؟
بله، خوشبختانه درحال حاضر مشكلي دراين خصوص وجود ندارد. هرچند 
بايد تأكيد كرد اجراي چنين مصوبات��ي نيازمند هماهنگي و همفكري 
تمام نمايندگان مجلس، س��ازمان ها و ارگان هاي اس��تان است تا با نگاه 
ملي و فرامنطقه اي به اين مصوبه براي تسريع دراجراي آن تلاش كنند. از 
نمايندگان مجلس خواستارم منطقه اي به اين موضوع نگاه نكنند. همانطور 
كه در مورد حادثه دردناكي كه براي كولبران پيش آمد تمام نمايندگان 
مجلس ابراز ناراحتي و همدردي كردند و  به اين مشكل با نگاه ملي نگريستند 
انتظار مي رود اين مصوبه را هم كه به طورمستقيم به وضعيت كولبران سامان 
مي دهد با نگاه ملي ببينند. از دولت هم مي خواهم به اين مصوبه نگاه ويژه اي 

داشته باشد و بدون تعلل و درنگ اين مصوبه را به نقطه نهايي برساند. 

 4ميليون از اراضي كشور
منتظرآبياري نوين 

روزهاي پر بارش ايران هم كم كم به پايان مي رسد و حالا كشاورزان گوش 
به زنگ هستند تا بتوانند به بهترين نحو ممكن از منابع آبي خود استفاده 
كنند تا مبادا در اواسط كار دچار كم آبي شوند و كاسه چه كنم چه كنم به 
دست گيرند.  آمارها نشان مي دهند طي سه سال اخير راندمان آبياري در 
اراضي كشاورزي ايران به ۴۴ درصد رسيده كه اين مسئله مي تواند تأثير 
زيادي در كاهش استفاده بي رويه از سفره هاي آب زير زميني داشته باشد. 

    
با اينكه قرمز بودن وضعيت آب در ايران براي همگان مش��خص شده 
است اما هنوز مسئولان فقط از مصوباتشان حرف مي زنند و كشاورزان 
هم منتظر اقدامي عملي در راستاي بهينه سازي سيستم آبياري از طرف 
مسئولان هستند.  با مروري بر مصوبات شوراي عالي آب مي بينيم در 
يكي از اين مصوبات تأكيد ش��ده كه وزارت كش��اورزي موظف است 
متناسب با اقليم مناطق مختلف ايران الگوي كشت ملي را تعيين كند. 
به عقيده كارشناسان با توجه به مصرف بالاي آب در بخش كشاورزي، 

تعيين اين الگو مي تواند در مديريت بهينه آب بسيار مؤثر باشد. 
   4 ميليون هكتار اراضي منتظر آبياري نوين

 بر اس��اس گزارش هاي موجود ه��م اكنون يك ميلي��ون و ۶00 هزار 
هكتار از اراضي كشور مجهز به سيستم هاي نوين آبياري شده اند. اين 
در حالي است كه هنوز بيش از ۴ ميليون هكتار از اراضي كشور منتظر 
تجهيز مانده اند.  در همين راستا، استفاده بهينه از آب به عنوان يكي از 
اصلي ترين كارهاي وزارت جهاد كشاورزي و وزارت نيرو تعريف شده 
و در دس��تور كار آنها قرار گرفته اس��ت كه مي توان به همان رقم يك 
ميليون و ۶00 هزار هكتاري اراضي كشور اشاره كرد كه تا به امروز به 
سيستم هاي نوين آبياري تجهيز ش��ده اند.  البته قرار است ۴ ميليون 
هكتار از اراضي باقيمانده كه به سيستم هاي نوين آبياري مجهز نشده اند 
هم بر اساس يك برنامه ريزي ۱0 ساله، س��الي ۴00 هزار هكتارشان 

مجهز به سيستم هاي نوين آبياري شوند. 
  احياي آب هاي زيرزميني

بيش از نصف آب مصرفي كش��ور در بخش هاي مختل��ف از منابع آب 
زيرزميني تهيه مي ش��ود كه متأس��فانه در س��ال هاي گذشته به طرز 
بي رويه اي از اين منابع حياتي آب برداش��ت شده و اين مسئله كميت 
و كيفي��ت آب را در برخي از مناطق تحت تأثير قرار داده اس��ت.  طبق 
برنامه ريزي هاي صورت گرفته بايد در طول برنامه ششم توسعه بتوان 
بخشي از بيلان منفي آب هاي زيرزميني را جبران كرد و اين سفره ها را 
به حدي از تعادل و پايداري رساند. بر همين اساس نسبت به سال ۱3۹2 
تخصيص بودجه به پروژه تعادل بخشي آب هاي زيرزميني حدود هشت 
برابر رشد داشته و اعتبار تخصيص يافته به س��اماندهي رودخانه هاي 
كشور كه بيش از ۱۴3 هزار كيلومتر هستند بيش از پنج برابر رشد داشته 
است.  همچنين اعتبار سنجش رفتار س��فره هاي آب زيرزميني براي 
مديريت بهتر مصرف آب در اين بخش حدود شش برابر رشد داشته كه 
مجموع اين مسائل نشان از توجه ويژه دولت به بخش آب دارد اما باتوجه 
به اينكه 8۵ درصد از بارندگي هاي كشور تنها در 2۵ درصد از مساحت 
كش��ور اتفاق مي افتد و بارندگي هاي اخير كش��ور نيز خيلي نمي تواند 
براي رفع بحران آب مؤثر باش��د، لذا بايد گفت كه اين بحران محصول 
يك رويكرد يك شبه نيس��ت و در توالي زمان اتفاق افتاده و براي حل 

صد درصد آن نيز نياز به زمان و مديريت جامع و به هم پيوسته است. 

750هزارنفر شتر در شرق كشور به رشد منفي خود مي نگرند!

خراسان جنوبي ها درا نتظار اجرايي شدن مصوبات سال 92 دولت
 در حالي كه ساخت راه آهن، طرح انتقال آب و دوبانده كردن جاده بيرجند- قائن از مهم ترين مصوبات دولت براي خراسان جنوبي بود

 اما هنوز هيچ كاري انجام نشده است

برخي كمبودها در مناطق مختلف كشور در سال هاي اخير موجب شده 
است تا در دهه هاي اخير هيئت دولت در سفرهاي استاني خود از نزديك 
با آنها آشنا ش�وند و مصوباتي را براي حل مشكلات مردم اين مناطق به 
تصويب برسانند. با وجود مثبت بودن اين حركت ها اما برخي بدقولي ها 
سبب شده است تا مردم استان ها به اين موضوعات به عنوان يك حركت 
تبليغاتي نگاه كنند.  مهرم�اه 92 بود كه رئيس جمه�ور و هيئت همراه 

در سفري به خراسان جنوبي با درخواس�ت هاي متعددي ازسوي مردم 
مواجه ش�دند كه مهم ترين آنها بحث آبرساني، ايجاد خط آهن و ترميم 
جاده بيرجند به قائن بود.  بر همين اس�اس طرح هايي به تصويب رسيد 
كه متأسفانه با گذشت بيش ازسه س�ال هنوز اجرايي نشدند به طوري 
كه به گفته نماينده مردم بيرجند در مجلس شوراي اسلامي شهروندان 
همچنان در انتظار عملي ش�دن اين مصوبات چش�م به راه نشسته اند. 

حوريه ملكي مريم احمدي

محمدرضا سوري
   گزارش يك

 خودروهاي فرسوده با تسهيلات ويژه
 از اصفهان خارج مي شوند   

به منظ�ور تش�ويق رانندگان ن�اوگان     اصفهان 
تاكسيراني اصفهان و حومه اعتباري بالغ 
بر ۳ ميليارد تومان براي استفاده بيشتر از سامانه هوشمند كرايه توسط 
اعضاي ش�وراي اس�لامي ش�هر اصفهان به تصويب رس�يده است. 
معاون اجرايي سازمان تاكسيراني شهرداري اصفهان با اعلام اين خبر گفت: 
سازمان تاكسيراني شهرداري اصفهان سعي در مديريت بهينه كنترل، نظارت 
مؤثر و ساماندهي ناوگان حمل و نقل تاكسي به منظور ارائه خدمات متمايز و 
برتر به شهروندان اصفهاني را دارد.  سيدرضا جعفريان اضافه كرد: در همين 
راستا در سال جاري تعداد ۶۹۴ دستگاه خودرو پيكان از چرخه حمل و نقل 
تاكسي خارج شده و هزار و ۴22 تاكسي هم ثبت نام و آماده تبديل به احسن 
هستند كه از اين تعداد ۵۹7 دستگاه تاكسي نوسازي شده است.  وي هدف 
اين سازمان را حركت در جهت كاهش عمر متوسط ناوگان خواند و افزود: 
عمر متوسط ناوگان تاكسي هاي اصفهان از 8/۹ سال به 8/2 سال در نيمه اول 
سال جاري رسيده است.  جعفريان با اشاره به اينكه از ابتداي سال ۹2 تاكنون 
7۵ درصد تاكسي هاي شهر اصفهان به سيستم سامانه هوشمند تاكسي 
مجهز ش��ده اند، تصريح كرد: هدف از نصب سامانه هوشمند، حل مشكل 
پول خرد براي شهروندان و همچنين اعمال تعرفه نسبت به نرخ كرايه است. 

زمين خواري در اردبيل مهار شده است 
آشفته بازاري كه در زمينه زمين خواري،      اردبيل
تغيي�ر كاربري و س�اخت و س�ازهاي 
غيرمجاز در س�ال هاي قبل ايجاد شده بود در س�ه سال گذشته 
به خوبي مديريت و اين پديده زيانبار تا حد امكان مهار شده است. 
مجيد خدابخش، اس��تاندار اردبيل با بيان مطلب فوق گفت: اين اقدام به 
گونه اي انجام شده كه نه تنها با تخريب ساخت و سازهاي غيرمجاز يا باز 
پس گيري زمين هاي كشاورزي از دست متصرفان لطمه اي به فعاليت هاي 
توليدي استان اردبيل وارد نشده، بلكه فرصت مناسب را براي سرمايه گذاران 
واجد شرايط و درستكار فراهم آورده است.  وي از مديران ذيربط خواست 
تا مانند آنچه در كشورهاي پيشرفته مرسوم است شيوه مناسبي را براي 
متقاضيان سرمايه گذاري در طرح هاي توليدي پيدا كنند تا از همان ابتدا 
زمين به افراد واجد شرايط كه داراي امكانات و توان مالي اجراي پروژه هستند 
تعلق گيرد و چنين نباشد كه متقاضي پس از دريافت زمين و به دلايلي از 

جمله نداشتن توان مالي از اجراي آن بازمانده يا كاربري آن را تغيير دهد.

 اختصاص ۶۷۷ ميليارد تومان تسهيلات 
به واحدهاي توليدي استان مركزي

رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان مركزي از پرداخت ۶77     مركزي
ميليارد تومان تسهيلات به ۹4۸ واحد توليدي استان مركزي خبر داد. 
محمدرضا حاجي پور گفت: مجموعه مديران استان مركزي به دنبال اين هستند تا با رفع مشكلات واحدهاي 
توليدي ضمن خروج از ركود، شاهد رونق توليد در استان باشيم.  وي به پرداخت تسهيلات به واحدهاي توليد 
استان اشاره كرد و گفت: امسال وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت اعتباري بالغ بر ۴۴3 ميليارد تومان براي 
332 واحد توليدي استان در نظر گرفته بود.  رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان مركزي با اشاره 
به اينكه از ابتداي امسال تاكنون ۱۵3 درصد از تسهيلات در نظر گرفته شده براي استان محقق شده است، 
افزود: تاكنون اعتباري بالغ بر ۶77 ميليارد تومان براي ۹۴8 واحد توليدي استان مركزي پرداخت شده است.  
وي گفت: با پرداخت اين ميزان تسهيلات 20 درصد به ظرفيت واحدهاي توليدي استان افزوده شده است. 

همچنين ضمن حفظ اشتغال موجود براي 3۵0 نفر به شكل مستقيم فرصت شغلي ايجاد شده است.  

 افتتاح همزمان 58 پروژه بهسازي معابر روستايي 
در سمنان  

مديركل بنياد مسكن استان سمنان از افتتاح همزمان 5۸ پروژه بهسازي      سمنان
معابر روستايي در اين استان با حضور رئيس بنياد مسكن كشور خبر داد. 
 مجيد ملكي گفت: براي بهسازي معابر اين روستاها در مجموع 8۵ ميليارد ريال اعتبار هزينه شده 
اس��ت.  وي از تأمين رايگان قير معابر روس��تايي از س��وي اين بنياد انقلابي خبر داد و در خصوص 
مقاوم سازي خانه هاي روستايي گفت: با حضور تابش رئيس بنياد مسكن انقلاب اسلامي و مسئولان 
استاني ۱8 هزار و ششصدمين خانه روستايي مقاوم سازي ش��ده به صورت نمادين افتتاح شد.  وي 
با بيان اينكه جامعه هدف اين بنياد بيشتر در روستاها و شهرهاي زير 2۵ هزار نفر است، خاطرنشان 
كرد: به بركت انقلاب اسلامي و دورانديشي هاي امام راحل از ابتداي انقلاب تاكنون خدمات بسياري 
از سوي بنياد مسكن در سراسر كش��ور ارائه شده اس��ت.  ملكي ادامه داد: در همين ارتباط بيش از 

۵00واحد مسكوني در استان سمنان افتتاح و تحويل جامعه هدف شد.


